

29 March 2022 Parent Council Meeting Minutes

PCB members: J. Sullivan, H. Kölling-Orb, A. Adam Moore, L. von Schweinitz, D. Daniel, A. Ellsworth, N. Pflug, J. Busta

Meeting starts at 19:04

1. Welcome by Parent Council Board Chairs J. Sullivan & H. Kölling-Orb

2. Approval of the agenda

Agenda for meeting is approved unanimously

3. Approval of the minutes of the Jan 25 meeting

Meeting minutes are approved unanimously

4. Student Council report - Antonin O.

- Feminist Initiative is seeking funding for hygiene products in girls' restrooms - they are referred to Verein, contact details provided
- Essay writing competition prize will be a scholarship in the amount of \$500

Ilian B. (Head of Assembly Planning Committee)

- Students are organizing an assembly on health and diet, anti-obesity and anti-diabetes. They are looking for volunteer guest speakers at the assembly, i.e. a nutritionist or doctor? (J. Towe suggested M. Towe (JFKS parent & nutritionist <https://www.towenutrition.com/services>)); more suggestions welcome

5. Elementary School report - L. Rolle

Highlights to be celebrated:

- Finally lots of field trips again (reports and art resulting from those)
- Annual Känguru Math Competition as an in-person event in the Aula with about 200 participants from grades 3-6. Frau Frenzel and Mr. Bollig organized a phenomenal event.
- Staff professional development day in Feb discussed curriculum, standards, long-range plans, student assessment data and based on that support for all learners.
- Lots of support (and giving) for Ukrainian refugees on campus, signs of peace everywhere in ES, lots of conversations about the war
- February was Black history month, this month is Women's history month.

Update on COVID related issues:

- mask mandate ends 1 April, school administration still encourages masks for staff and students, but cannot force anyone to wear them
- testing 3x per week
- Update on COVID cases are on the respective website
- weekly calls with health authorities

- sanitizer stations still in place, recommendations to keep distance, keeping classrooms safe for all students (fresh air etc.)
- Stark Trotz Corona program: 130 students receive services in the program that will continue after spring break

Other Updates:

- Survey for accreditation (NEAS&C) - please complete the survey you receive in April
- Canceled instruction for 5th and 6th graders last week: this was an emergency situation due to many teachers or their families sick

Questions:

Q: PCB reports that there were many questions from parents for further details on the dismissal of substitute sports teacher.

A: Frau Kub planned to be here to address this but not present because of health reasons.

Sent a statement:

Individual personnel measures may not be discussed. The incident was reported to the Personalstelle at Senatsverwaltung, the teacher was heard and asked to give a statement and taken off from teaching classes at JFKS. The personnel department and the legal department are involved in the case, and all measures under labor law are being examined. We are not allowed to comment on personnel matters for data protection reasons. We know that you would like to have more details; we are not allowed to do so.

Q: Email regarding EC Language test: Have changes been implemented? Is process different for non-Entrance Class new students (for grades 1-6)?

A: admissions team is new and has implemented slightly new measures, earlier testing etc.

6. High School report - S. Schulz, E. Hale, G. Gilbert

S. Schulz:

- No mask mandate as of 1 April - this is federal law and therefore will be implemented. There is no more requirement, but it is the administration's wish that the on-campus community still wears the masks.
- Testing continues 3x/week and is now mandatory for all students and staff (even if vaccinated or recovered).

E. Hale:

- 10th grade just had MSA presentations. They have oral exams coming up and written exams after Easter
- National Honor Society annual benefit concert donated € 2,200 on behalf of the JFKS community to <https://www.ukraine-hilfe-berlin.de/>
- Choir benefit concert in support of Ukrainian refugees: almost € 1000 were donated
- Spring play *Almost, Maine* was able to go on stage with in-person audience
- Ski trips for 8th and 9th graders to Austria were fantastic experience with some pandemic related challenges, but all students and staff are back on campus
- This week is seniors' motto week - the Abi students are almost done.

G. Gillert:

- Reminder for all families to get WebUntis running; previous app will be closed. Grades will only be available on the website, not the app, for data security reasons.

All parents of HS students should make sure they can access WebUntis, if you have mislaid your information, contact G.Gillert.

- Collaboration with Mittelhof starts 1 April (all-day programming for grades 7-10): Two people will start working this week, 2 later in May
- Stark Trotz Corona: 8th graders have mental health workshop this week. Other grades already had theirs. Tutoring will go on through the end of the school year.

S. Schulz:

- New school hygiene plan will be released soon; air circulation (Lüften) will continue to be encouraged; air filters will be used - almost all rooms equipped now
- Hiring:
 - American HS principal position is filled, assistant principal position in the process of being filled, German principal hiring process starts 1 April
 - Additional janitor position filled
 - All "functional positions" in HS (department heads, quality assurance etc.) have been filled
 - all US teaching positions are filled, one German math/ informatics position to be filled
- Budgetary situation:
 - As of 2022/23 parents will need to participate in book purchases (up to 100€ / year, probably less)
 - Berlin's overall school budget will remain more or less the same until 2024, except for the "Schulischer Verfügungsfond" (flexible funds) that will be drastically reduced (Berlin principal complained with Senate - results to be seen)
- graduation ceremony will take place one day before the Abi Ball on Thursday, June 23 at Henry Ford Bau (FU Berlin) - gratitude to all who made this happen!
- Ukrainian refugee students: school wants to help and welcome students but it is complicated because of very specific admissions rules at JKFS. Superintendents have to approve students on a case-by-case basis.

Questions:

Q: What's the status of JFKS' Child protection concept?

A (L.Rolle): all schools in Berlin are required to have such concept. Schulkonferenz has been working on this; concept has been seen by staff and will likely be approved in next week's meeting. The concept that also includes a reporting process, will be shared with parents.

Q: are there any plans for active shooter drills at the school?

A (L.Rolle): intruder drill planned during remainder of the school year

7. Hort report - B.Heyelmann

- New COVID rules in effect as of Friday, 4/1. Staff and students are encouraged to continue to wear masks.
- The students are very interested in the war in Ukraine - many conversations on the topic
- Construction plans are delayed (mold removal): were supposed to start in Feb, now early May

Questions:

Q: How is the traffic situation (drop-off/ pick up)?

A: situations seems to have improved after awareness campaign with Kita and parents

8. Committee Reports

Educational Directorate - J.Wachs

- No updates beyond the already mentioned
- Details on new American principal: very strong and convincing candidate (strong team spirit, sense of leadership) was chosen - Mark Fritzenschaft (<https://www.houstonisd.org/Page/164949>)

School Conference - A. Ewert

- No updates beyond the already mentioned

Bezirkselfternausschuss - A. Zimmerman

- LEA and BEA both strongly encourage staff and students to continue to wear masks
- Ukrainian refugees: 57 students in HS, 50 students in ES were welcomed into schools in Steglitz-Zehlendorf; 3 welcome classes (not at JFKS)
- All school committees will get standard rules of procedure ("Rahmengesäftsordnung"), unless they have their own)

Verein - T. Helou

- Last General Meeting: Board elections, annual report, see <https://www.theverein.com/>
- Fleamarket, Sunday 22nd May, 10am -3pm (tables are 15€ plus a cake)
- Possible Read-a-thon fundraiser in April, proceeds towards Spiderweb structure in the ES playground
- Kim from the School shop has been heading up efforts on donations for Ukrainian refugees - thank you to Kim.

Equity Committee - A. Ewert

- upcoming events: Tuesday 3 May 8pm, Ask Kenya
- School with Courage project, Spectrum of Discrimination; Friday 13th May 4 -9pm (community event with art show, live music, auction, bake sale etc)

Traffic Committee - M. Khan

- 2 volunteers joined since the last meeting
- Survey to parents and staff & teachers to come in April - please participate!

Teachers reps - H. v.d.Griend, R. Rueckeis

No updates

Bilingual working group - G. Vogel

- Survey for parents coming up as well: to better understand language background of the community and how parents observe the language development of their children from when they enter JFKS over time

Food committee - A. Ellsworth

- Meeting via zoom on Tuesday, April 5; May meeting will be outside in the park

- contract for the caterer will not be bid this year because of Covid restrictions (Senat decision)
- Committee will be discussing their upcoming priorities at next meeting

Special Needs - N. Pflug on behalf of A. Albanese

- Meeting notes from meeting with E. Hale were shared with parent reps in email on 3/29 - please read and share with parents
- working on having someone from ES and HS to present at the beginning of next school year what support is available for students and what they do (e.g. more info about Leseladen etc).
- HS and ES are asking to check out the website from House Reil under Student Support Service for more info
- Next meet and greet will be on the 28th of April in the evening (7pm) since more parents might be able to attend at that time

9. Miscellaneous and Announcements

Parent Newsletter group still looking for a volunteer to layout the newsletter

Next Parent Council meeting: Tuesday, 31 May - may be in-person depending on public health situation

Meeting ends 20.25

29. März 2022 Protokoll der Elternbeiratssitzung

PCB-Mitglieder anwesend: J. Sullivan, H. Kölling-Orb, A. Adam Moore, L. von Schweinitz, D. Daniel, A. Ellsworth, N. Pflug, J. Busta

Beginn der Sitzung um 19:04 Uhr

1. Begrüßung durch die Elternbeiratsvorsitzenden J. Sullivan & H. Kölling-Orb

2. Genehmigung der Tagesordnung

Die Tagesordnung der Sitzung wird einstimmig angenommen

3. Genehmigung des Protokolls der Sitzung vom 25. Januar

Das Sitzungsprotokoll wird einstimmig genehmigt

4. Bericht der SuS-Vertreter*innen - Antonin O.

- Die Feministische Initiative sucht nach einer Finanzierung für Hygieneartikel in den Mädchentoiletten - sie werden an den Verein verwiesen, Kontaktdetails wurden mitgeteilt
- Der Preis des Aufsatzwettbewerbs ist ein Stipendium in Höhe von 500 Dollar

Ilian B. (Leiter des Versammlungsplanungsausschusses)

- Die Schülerinnen und Schüler (SuS) organisieren eine Versammlung zum Thema Gesundheit und Ernährung, Aufklärung über Fettleibigkeit und Diabetes. Sie suchen nach freiwilligen Gastredner*innen für die Versammlung, z. B. einem Ernährungsberater*in oder Arzt*in? (J. Towe schlug M. Towe (JFKS-Elternteil und Ernährungsberaterin <https://www.towenutrition.com/services>) vor); weitere Vorschläge sind willkommen.

5. Grundschulbericht - L. Rolle

- Höhepunkte, die gefeiert werden sollen:
Endlich wieder viele Exkursionen und On-Campus-Aktivitäten (+ Berichte und Kunst die daraus entstehen)
Jährlicher Känguru-Mathe-Wettbewerb als Präsenzveranstaltung in der Aula mit ca. 200 Teilnehmer*innen aus den Klassen 3-6. Frau Frenzel und Herr Bollig organisierten eine phänomenale Veranstaltung.
Fortbildungstag im Februar: Lehrplan, Standards, langfristige Pläne, Auswertung der Schülerbeurteilungsdaten und darauf aufbauend Unterstützung für alle SuS.
Viel Unterstützung (und Spenden) für ukrainische Geflüchtete auf dem Campus, Zeichen des Friedens überall in ES, viele Gespräche über den Krieg
Februar war der Monat der schwarzen Geschichte, März ist der Monat der Geschichte der Frauen(rechte).
- Aktuelles zu COVID-bezogenen Themen:
Die Maskenpflicht endet am 1. April, die Schulverwaltung ermutigt Mitarbeiter*innen und Schüler*innen weiterhin zum Tragen von Masken, kann aber niemanden zum Tragen zwingen
3x pro Woche Tests
Aktuelle Informationen über COVID-Fälle finden Sie auf der entsprechenden Website

wöchentliche Telefonate mit den Gesundheitsbehörden
Desinfektionsstationen sind nach wie vor vorhanden, es wird empfohlen, Abstand zu halten und die Klassenzimmer für alle SuS sicher zu halten (frische Luft usw.)
Stark Trotz Corona-Programm: 130 SuS werden im Rahmen dieses Programms gefördert, das nach den Frühjahrsferien fortgesetzt wird

- Andere Informationen:
Umfrage zur Akkreditierung (NEAS&C) - bitte füllen Sie die Umfrage aus, die Sie im April erhalten
Unterrichtsausfall für Fünft- und Sechstklässler letzte Woche: Es handelte sich um eine Ausnahmesituation, da viele Lehrer*innen oder ihre Familien krank waren.

Fragen:

F: PCB berichtet, dass es viele Fragen von Eltern nach weiteren Details zur Entlassung des Vertretungslehrers für Sport gab.

A: Frau Kub wollte sich dazu äußern, war aber aus gesundheitlichen Gründen nicht anwesend. Sie hat eine Erklärung abgegeben:

Über Einzelpersonalmaßnahmen darf nicht gesprochen werden. Der Vorfall wurde an die Personalstelle gemeldet, die Lehrkraft wurde angehört und freigestellt.

Die Personalstelle und das Justizariat sind in den Fall mit einbezogen, es werden sämtliche arbeitsrechtliche Maßnahmen geprüft.

Wir dürfen uns zu Personalangelegenheiten aus datenschutzrechtlichen Gründen nicht äußern.

Wir wissen, dass Sie gern nähere Einzelheiten gern dazu hören möchten, diesem Wunsch dürfen wir jedoch nicht nachkommen. Wir bitten um Verständnis.

F: E-Mail zum EG-Sprachtest: Wurden Änderungen vorgenommen? Ist das Verfahren für neue SuS, die nicht aus der Eingangsklasse kommen, anders (für die Klassen 1-6)?

A: Das Zulassungsteam ist neu und hat leicht veränderte Maßnahmen eingeführt, frühere Tests usw.

6. Bericht der High School - S. Schulz, E. Hale, G. Gilbert

- S. Schulz:
Keine Maskenpflicht ab 1. April - dies ist Bundesgesetz und wird daher umgesetzt. Es gibt keine weitere Vorschrift, aber es ist der Wunsch der Verwaltung, dass die Gemeinschaft auf dem Campus weiterhin die Masken trägt.
Die Tests werden weiterhin 3x/Woche durchgeführt und sind nun für alle SuS und Mitarbeiter*innen obligatorisch (auch wenn sie geimpft oder genesen sind).
- E. Hale:
Die 10. Klassen hatten gerade MSA-Präsentationen. Die mündlichen Prüfungen stehen an und die schriftlichen Prüfungen folgen nach Ostern.
Das jährliche Benefizkonzert der National Honor Society hat im Namen der JFKS-Gemeinschaft 2.200 € an <https://www.ukraine-hilfe-berlin.de/> gespendet.
Benefizkonzert des Chors zur Unterstützung ukrainischer Flüchtlinge: fast 1000 € wurden gespendet
Frühlings-Aufführung *Almost, Maine* konnte vor Publikum aufgeführt werden

Skiausflug der 8. und 9. Klasse nach Österreich war eine fantastische Erfahrung mit einigen pandemiebedingten Herausforderungen, aber alle SuS und Mitarbeiter*innen sind zurück auf dem Campus

Diese Woche ist die Mottowoche der Oberstufe - die Abi-SuS sind fast fertig.

- G. Gillert:

Erinnerung an alle Familien, WebUntis zu Aktivieren; die bisherige App wird geschlossen. Die Noten werden aus Datenschutzgründen nur noch auf der Website verfügbar sein, nicht mehr in der App. Alle Eltern von HS-SuS sollten sich vergewissern, dass sie Zugang zu WebUntis haben; falls Sie Ihre Daten verlegt haben, kontaktieren Sie G.Gillert.

Die Zusammenarbeit mit Mittelhof beginnt am 1. April (Ganztagsangebote für die Klassen 7-10): Zwei Personen werden diese Woche anfangen zu arbeiten, 2 später im Mai

Stark Trotz Corona: Die SuS der 8. Klassen haben diese Woche einen Workshop zur psychischen Gesundheit, die anderen Klassen hatten ihren bereits. Die Nachhilfe wird bis zum Ende des Schuljahres fortgesetzt.

- S. Schulz:

Neuer Schulhygieneplan wird bald veröffentlicht; Luftzirkulation (Lüften) wird weiterhin gefördert; Luftfilter werden eingesetzt - fast alle Räume sind jetzt ausgestattet

Neueinstellungen:

Die Stelle des amerikanischen Schulleiters ist besetzt, die Stelle des stellvertretenden Schulleiters/in wird gerade besetzt, das Einstellungsverfahren für den deutschen Schulleiter/in beginnt am 1. April

Zusätzliche Hausmeisterstelle besetzt

alle "Funktionsstellen" in der HS (Abteilungsleiter, Qualitätssicherung usw.) sind besetzt

alle US-Lehrerstellen sind besetzt, eine deutsche Mathe/Informatik-Stelle ist noch zu besetzen

Haushaltslage:

Ab 2022/23 müssen sich die Eltern an der Anschaffung von Büchern beteiligen (bis zu 100€/Jahr, wahrscheinlich weniger)

Das Berliner Schulbudget bleibt bis 2024 in etwa gleich, nur der "Schulische Verfügungsfond" wird drastisch gekürzt (Berliner Schulleiter*innen haben sich beim Senat beschwert - Ergebnis bleibt abzuwarten)

Abiturfeier findet einen Tag vor dem Abi-Ball am Donnerstag, 23. Juni, im Henry-Ford-Bau (FU Berlin) statt - Dank an alle, die das möglich gemacht haben!

Ukrainische Flüchtlingsschüler*innen: Die Schule möchte den SuS helfen und sie willkommen heißen, aber es ist kompliziert, weil die JKFS sehr spezifische Zulassungsregeln hat. Die Superintendenten müssen die SuS von Fall zu Fall genehmigen.

Fragen:

F: Wie ist der Stand des Kinderschutzkonzepts der JFKS?

A (L.Rolle): Alle Schulen in Berlin sind verpflichtet, ein solches Konzept zu haben. Die Schulkonferenz hat daran gearbeitet; das Konzept wurde von den Lehrkräften gesichtet und wird voraussichtlich in der nächsten Woche verabschiedet werden. Das Konzept, das auch einen Meldeprozess für Vorfälle beinhaltet, wird den Eltern mitgeteilt.

F: Gibt es Pläne für "aktive shooter drills" an der Schule?

A (L.Rolle): solche Übung ist für den Rest des Schuljahres geplant.

7. Hortbericht - B.Heyelmann

- Neue COVID-Regeln sind ab Freitag, 1.4. in Kraft. Das Personal und die SuS werden aufgefordert, weiterhin Masken zu tragen.
- Die SuS interessieren sich sehr für den Krieg in der Ukraine - viele Gespräche zu diesem Thema
- Baupläne verzögern sich (Schimmelbeseitigung): ursprünglich sollte es im Februar losgehen, jetzt Anfang Mai

Fragen:

F: Wie ist die Verkehrssituation (Absetzen/Abholen)?

A: Situation scheint sich nach Sensibilisierungskampagne mit Kita und Eltern verbessert zu haben

8. Berichte der Ausschüsse

Bildungsdirektion /ED - J.Wachs

- Keine Neuigkeiten über die bereits erwähnten hinaus
- Details zum neuen amerikanischen Schulleiter: sehr starker und überzeugender Kandidat (starker Teamgeist, Sinn für Führung) wurde ausgewählt - Mark Fritzenschaft (<https://www.houstonisd.org/Page/164949>)

Schulkonferenz - A. Ewert

- Keine Aktualisierungen über die bereits erwähnten hinaus

Bezirkselfternausschuss - A. Zimmerman

- LEA und BEA ermutigen Mitarbeiter*innen und SuS, weiterhin Masken zu tragen
- Ukrainische Geflüchtete: 57 SuS in HS, 50 SuS in ES wurden in Schulen in Steglitz-Zehlendorf willkommen geheißen; 3 Willkommensklassen (nicht an JFKS)
- Alle Schulausschüsse erhalten eine Rahmengesäftsordnung, sofern sie nicht über eine eigene Geschäftsordnung verfügen.

Verein - T. Helou

- Letzte Generalversammlung: Vorstandswahlen, Jahresbericht, siehe <https://www.theverein.com/>
- Flohmarkt, Sonntag, 22. Mai, 10-15 Uhr (Tische kosten 15€ plus Kuchen)
- Mögliche Spendenaktion "Read-a-thon" im April, Erlös für die Spinnennetz auf dem ES-Spielplatz
- Kim vom Schulshop hat die Spendenaktion für die ukrainischen Geflüchtete geleitet - vielen Dank an Kim.

Gleichstellungsausschuss - A. Ewert

- Kommende Veranstaltungen:
Dienstag, 3. Mai, 20 Uhr, Ask Kenya
Projekt "Schule mit Courage", Spektrum der Diskriminierung; Freitag, 13. Mai 16-19 Uhr (Gemeinschaftsveranstaltung mit Kunstaussstellung, Live-Musik, Auktion, Kuchenverkauf usw.)

Verkehrsausschuss - M. Khan

- Seit der letzten Sitzung haben sich 2 Freiwillige gemeldet
- Umfrage an Eltern und Mitarbeiter & Lehrer im April - bitte teilnehmen!

Lehrervertreter - H. v.d.Griend, R. Rueckeis

Keine Aktualisierungen

Arbeitsgruppe Bilingualität - G. Vogel

- Eine Umfrage für Eltern ist in Vorbereitung: um den sprachlichen Hintergrund der Gemeinschaft besser zu verstehen und um zu erfahren, wie die Eltern die sprachliche Entwicklung ihrer Kinder seit deren Eintritt in die JFKS im Laufe der Zeit beobachten / beurteilen

Essenssausschuss - A. Ellsworth

- Treffen per Zoom am Dienstag, 5. April; Treffen im Mai findet draußen im Park statt
- Der Vertrag für den Caterer wird dieses Jahr wegen der Covid-Beschränkungen nicht ausgeschrieben (Senatsbeschluss)
- Der Ausschuss wird bei der nächsten Sitzung über seine Prioritäten sprechen.

Besondere Bedürfnisse - N. Pflug im Namen von A. Albanese

- Die Sitzungsnotizen vom Treffen mit E. Hale wurden den Elternvertreter*innen am 29.3. per E-Mail zugesandt - bitte lesen und an die Eltern weitergeben
- Wir arbeiten daran, dass jemand von ES und HS zu Beginn des nächsten Schuljahres präsentiert, welche Unterstützung für SuS verfügbar ist und was sie tun (z.B. mehr Informationen über Leseladen etc.).
- HS und ES bitten darum, die Website von Haus Reil unter Student Support Service für weitere Informationen zu besuchen
- Das nächste Treffen findet am 28. April abends (19 Uhr) statt, da zu diesem Zeitpunkt vielleicht mehr Eltern teilnehmen können.

9. Verschiedenes und Ankündigungen

- Die AG Eltern-Newsletter sucht noch einen Freiwilligen für das Layout des Newsletters
- Nächstes Treffen des Elternbeirats: Dienstag, 31. Mai - je nach Gesundheitssituation möglicherweise auf dem Campus

Sitzung endet um 20.25 Uhr